## 中国医学影像技术

CHINESE JOURNAL OF MEDICAL IMAGING TECHNOLOGY

设为首页 | 加入收藏 | 联系我们

2014-06-12 星期四

首页 | 本刊简介 | 编委会 | 收录情况 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 稿件查询 | 广告招商 | 会议

李鹏,吕发金,勒都晓兰,王筱璇,匀场辅助装置在臂丛神经成像中的应用[J].中国医学影像技术,2012,28(10):1906~1909

## 匀场辅助装置在臂丛神经成像中的应用

## Application of the assistive device for shimming of MR imaging for brachial plexus

投稿时间: 2012-05-24 最后修改时间: 2012-07-04

DOI:

中文关键词: 臂丛 磁共振成像 匀场辅助装置

英文关键词:Brachial plexus Magnetic resonance imaging Assistive device for shimming

基金项目:

作者 单位 E-mail

李鹏 重庆医科大学附属第一医院放射科, 重庆 400016

吕发金 重庆医科大学附属第一医院放射科, 重庆 400016 fajinlv@163.com

王筱璇 重庆医科大学附属第一医院放射科, 重庆 400016

摘要点击次数:381

全文下载次数:156

中文摘要:

目的 探讨自制匀场辅助装置在3D Cube T2W序列正常臂丛神经成像中的应用价值。方法 采用相同参数对30名健康志愿者双侧臂丛神经进行2次斜冠状位3D Cube T2W序列扫描,第2次扫描时使用匀场辅助装置,测量神经、肌肉、背景噪声信号,并进行MIP、CPR等后处理和图像质量评级,计算神经SNR及对比噪声比(CNR)。结果 常规扫描图像常出现颈部低信号伪影、颈肩部脂肪抑制不均匀现象,神经根、斜角肌、胸锁关节和腋动脉水平臂丛神经成像质量分级分别为2.38±0.64、2.45±0.53、1.73±0.66、1.95±0.53。使用匀场辅助装置后,图像颈部伪影消除,颈肩部脂肪抑制效果明显改善,神经根、斜角肌、胸锁关节和腋动脉水平臂丛神经成像质量分级分别为3.95±0.21、3.82±0.39、3.38±0.55、1.97±0.41;其中神经根、斜角肌、胸锁关节水平臂丛神经成像质量分级分别为3.95±0.21、3.82±0.39、3.38±0.55、1.97±0.41;其中神经根、斜角肌、胸锁关节水平臂丛神经成像质量分级高于常规扫描图像(P均<0.001)。常规扫描图像的SNR及CNR分别为13.14±4.37、6.65±2.96,使用匀场辅助装置后分别为15.10±5.91、8.03±3.63(P均<0.05)。结论 在3D C ube T2W序列臂丛神经成像中,应用匀场辅助装置可改善局部磁场均匀度,提高臂丛神经成像质量。

## 英文摘要:

Objective To explore the application value of the self-made assistive device for shimming on 3D Cube T2W sequence MR imaging for normal brachial plexus. Methods Thirty healthy volunteers underwent same MR scan twice with 3D Cube T2W sequence to obtain images of brachial plexus, and the assistive device was used in the second time. The signal of nerve, muscle and background noise was measured. Images were postprocessed with MIP and CPR, and then image quality was assessed. SNR and contrast-to-noise ratio (CNR) were calculated. Results Low signal artifact on neck and non-uniform fat suppression occurred on conventional images, and the image quality grade of brachial plexus at various anatomic levels (roots, interscalene area, costoclavicular space and axillary level) was 2.38  $\pm$ 0.64, 2.45 $\pm$ 0.53, 1.73 $\pm$ 0.66, 1.95 $\pm$ 0.53, respectively. Using the assistive device, the artifact on neck disappeared, and the effect of fat suppression was better than before. The image quality grade of various anatomic levels in brachial plexus was 3.95 $\pm$ 0.21, 3.82 $\pm$ 0.39, 3.38 $\pm$ 0.55, 1.97 $\pm$ 0.41, respectively, higher than conventional images in the level of roots, interscalene area, costoclavicular space (all P<0.001). SNR and CNR of conventional images were 13.14 $\pm$ 4.37 and 6.65 $\pm$ 2.96, respectively. Using the assistive device, SNR and CNR of images was 15.10 $\pm$ 5.91 and 8.03 $\pm$ 3.63, higher than those of conventional images (both P<0.05). Conclusion The assistive device for shimming can improve the uniformity of local magnetic field and image quality of brachial plexus on 3D Cube T2W sequence.

查看全文 查看/发表评论 下载PDF阅读器

您是第6332555 位访问者

版权所有: 《中国医学影像技术》期刊社

主管单位:中国科学院 主办单位:中国科学院声学研究所

地址: 北京市海淀区北四环西路21号大猷楼502室 邮政编码: 100190 电话: 010-82547901/2/3 传真: 010-82547903

京ICP备12000849号-1

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计